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گمانه زنی ها درباره وزیر آینده مسکن
نام س�ه گزینه به عنوان وزیر آینده راه و شهرس�ازی ش�نیده می ش�ود که 
عبارتند از علی نیکزاد، محمد اس�امی و س�عید محم�د. البته ظاهرا از دیروز 

شانس حضور یکی از این سه نفر بیشتر شده است.
قرار بود امروز لیس��ت وزرای پیشنهادی دولت سیزدهم از سوی سید ابراهیم رئیسی 
� رییس جمهور � به مجلس ارائه شود که هنوز نهایی نشده است. نام سه گزینه مطرح 
برای وزارت راه و شهرس��ازی دولت س��یزدهم ش��نیده می ش��ود که عبارتند از محمد 
اس��امی وزیر فعلی راه و شهرس��ازی، علی نیکزاد وزیر راه و شهرس��ازی دولت دهم و 

سعید محمد فرمانده پیشین قرارگاه خاتم الانبیاء.
گفته می شود علی نیکزاد ترجیح می دهد محمد اسامی در سمت خود باقی بماند و 
از او حمایت هم کرده است؛ چرا که با توجه به مشکات و رکود حاکم بر بخش مسکن، 
نیکزاد تمایل چندانی به حضور در س��اختمان دادمان ندارد. او بین س��ال های ١٣۸۸ تا 

١٣۹۰ وزیر راه و شهرسازی دولت دهم بود.
اما روز گذش��ته به یکباره خبر رسید که نام اسامی از فهرست وزرای دولت سیزدهم 
حذف شده است. شنیده شده که یکی از ارکان دولت سیزدهم با حضور محمد اسامی 
موافق نیس��ت. اس��امی که از اواسط س��ال ١٣۹۷ جایگزین عباس آخوندی در وزارت 
راه و شهرس��ازی دولت روحانی شد و پیش از آن استاندار مازنداران بود، ظهر دیروز به 
مناس��بت روز خبرنگار با اصحاب رس��انه دیدار و از آنها تقدیر کرد. جلسه ای که فضای 
کلی آن احتمال ابقای محمد اس��امی در سمت خود را نشان می داد اما بعدازظهر ورق 
برگش��ت و برخی خبرنگاران از حذف اسامی در دقیقه ۹۰ سخن گفتند؛ البته به نظر 
نمی رسد که رنگ قلم بر نام اسامی قرمز باشد؛ یعنی او هنوز روی کاغذ شانس دارد.

از آن طرف، لیست هایی در فضای مجازی منتشر می شود که از انتخاب سعید محمد 
به عنوان وزیر پیش��نهادی راه و شهرس��ازی حکایت دارد. اما پیگیری ها نشان می دهد 
هنوز هیچ چیز درباره فردی که قرار است ساکن طبقه پانزدهم ساختمان دادمان شود 

قطعی نیست.
در حالی که همگان منتظر رؤیت لیس��ت نهایی کابینه رئیسی هستند، طرح تفکیک 
وزارت راه و شهرس��ازی از دس��تور کار خارج ش��د. بنا به گفته رضایی کوچی � رییس 
کمیسیون عمران مجلس � رییس جمهور طی نامه ای از مجلسیان خواسته تا این طرح 

فعا مسکوت بماند و سال آینده مطرح شود.

پیشنهاد ساخت مسکن استیجاری برای کارگران
یک کارش�ناس حوزه کار با بیان اینک�ه درحال حاضر تمام حقوق و دریافتی 
کارگران صرف هزینه های مس�کن و اجاره بها می ش�ود، دو راهکار برای خانه 

دار شدن کارگران به دولت رئیسی پیشنهاد کرد.
علیرضا حیدری ، اظهار کرد:زمانی دوسوم حقوق و درآمد کارگران بابت اجاره مسکن 
صرف می ش��د ول��ی امروز همه دریافتی کارگر و بازنشس��ته صرف اجاره مس��کن می 
ش��ود؛ از این رو لازم اس��ت فرمول های موفقی که در کش��ورهای دنیا اجرا شده مورد 
مطالع��ه قرار بدهیم و آنها را برای خانه دار کردن اقش��ار کم درآمد و محروم جامعه به 

کار بگیریم.
وی ادامه داد: وقتی کارگر یا بازنشس��ته نقدینگی ندارد که آورده اولیه اش را تامین 
کند یا فاقد تمکن و درآمد مالی است و پس اندازی ندارد باید مسکنی برای او ساخت 
که بتواند بعد از مدتی در آن س��کونت پیدا کند و معادل آنچه توان پرداخت دارد و به 

میزان توانایی درآمدی از او اجاره دریافت کرد.
این کارش��ناس حوزه کار خاطرنش��ان کرد: در حال حاض��ر دو راه پیش روی دولت 
آقای رئیس��ی برای خانه دار کردن کارگران وجود دارد، یکی ساخت مسکن استیجاری 
و مس��کن اجاره به ش��رط تملیک و دیگری دادن وام های بلند مدت با اقساط کم بهره 

است.
وی افزود: ما می توانیم الگوی مس��کن را کوچک کنیم و در اختیار همه قرار بدهیم 
یعنی با انبوه س��ازی در الگوی مسکن کوچک، افراد بی خانمان را ساماندهی کنیم و با 
اعتبارات دولتی و اعتباراتی که از بخشهای دیگر تامین می شود، مسکن اجاره به شرط 

تملیک را در طولانی مدت و با نرخ پایین ساخته و تحویل افراد بدهیم.
حیدری افزود: با این شیوه افراد در خانه می نشینند و اقساط آن را در قالب اجاره با 

نرخ پایین و به شکل طولانی مدت می پردازند و صاحبخانه می شوند.
به گفته حیدری در س��اخت و تولید مسکن استیجاری و اجاره به شرط تملیک برای 
کارگران بدون آنکه دخالت مس��تقیم دولت باش��د می توان با تولید کنندگان مس��کن 
که به ش��کل حرفه ای در بازار وجود دارند وارد مذاکره ش��د و مشارکت آنها در ساخت 

مسکن را در قالب دادن یکسری امتیازات برای کاهش هزینه هایشان به کار گرفت.

معاون فنی گمرک تشریح کرد؛

جزئیات ورود محموله های سرم به ایران
طبق اعام معاون فنی گمرک ایران، به تازگی محموله های س�رم وارد ایران 
شده و ده ها کامیون دیگر نیز از مرز بازرگان در حال ورود است که بدون هیچ 

ایستایی ترخیص و تحویل وزارت بهداشت خواهد شد.
مه��رداد جمال ارونقی، گفت: طی هماهنگی های صورت گرفته در چند روز اخیر ۲۵ 
پالت از طریق فرودگاه امام خمینی )ره( وارد کشور شده که انجام تشریفات گمرکی آن 

در حداقل زمان ممکن صورت گرفته و تحویل وزارت بهداشت شده است.
وی ادامه داد: از س��وی دیگر قرار اس��ت ده ها کامیون سرم از ترکیه و از مرز بازرگان 
وارد ایران شود که هم اکنون ١۸ کانتینر حاوی انواع سرم مورد نیاز از گمرک بازرگان 

عبور کرده و در حال حرکت به سمت تهران است.
ارونقی با اشاره به رایزنی های صورت گرفته از سوی گمرک ایران و سازمان اطاعات 
سپاه جهت تسریع در واردات این سرم ها یادآور شد که طی هماهنگی با گمرک متناظر 
بازرگان در ترکیه مقرر شد با توجه به ازدحامی که در گمرک این کشور وجود داشته، 

محموله های سرم ایران از صف خارج و به سرعت به سمت ایران ادامه مسیر دهد.
معاون فنی گمرک ایران یادآور ش��د که با دس��تور و پیگیری گمرک ایران هیچ گونه 
ایس��تایی در ترخیص س��رم های وارداتی در گمرکات مربوطه وجود نخواهد داشت و به 

صورت حمل یکسره در اسرع وقت ترخیص می شود.
براین اساس، طی مدت اخیر کاهش و کمبود سرم تزریقی در داروخانه و بازار جهت 

درمان بیماران کرونایی به معضلی جدی در این بخش تبدیل شده است.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی:

مشکل بانکی پرداخت وام ۱۰۰ میلیونی مسکن 
روستایی برطرف شد

مدی�رکل بنی�اد مس�کن انقاب اس�امی از برطرف ش�دن مش�کات ارائه 
تسهیات ارزان قیمت مسکن روس�تایی خبر داد و گفت: تسهیات ۱۲۵ هزار 

واحد مسکونی به بانک های عامل اباغ شده است.
حمیدرضا س��هرابی از رفع مش��کات بانک های عامل برای پرداخت تس��هیات ١۰۰ 

میلیون تومانی مسکن روستایی خبر داد.
مدیرکل بنیاد مس��کن انقاب اسامی با اشاره به اینکه تسهیات مسکن روستایی از 
۵۰ میلی��ون تومان به ١۰۰ میلیون تومان افزایش یافته اس��ت این اقدام را گامی برای 
تش��ویق روس��تاییان به اجرای طرح بهسازی و نوس��ازی واحدهای مسکونی روستایی 

برشمرد.
س��هرابی گفت: از ۲۰۰ هزار واحد مسکن روس��تایی که سالانه در تعهد بنیاد مسکن 
انقاب اس��امی قرار دارد، برای ١۲۵ هزار واحد مسکن روستایی تسهیات ارزان قیمت 

روستایی اباغ شده است که بانک های عامل در حال پرداخت تسهیات هستند.
وی از رفع مش��کل بانک کش��اورزی به عنوان یکی از بانک های عامل که تس��هیات 

ارزان قیمت روستایی را ارائه می دهد تا پایان هفته جاری خبر داد.
سهرابی اعام کرد: ۴۰ هزار متقاضی تاکنون به بانک های عامل معرفی شده و قرارداد 

پرداخت تسهیات به امضا رسیده است.
وی افزایش تس��هیات را گام مؤثری برای اشتغال روستاییان و همچنین ترغیب آنها 

در اجرای طرح دانست.

معدن دولتی س�رب و روی مه�دی آباد که پروانه 
آن متعلق به ایمیدرو اس�ت قرار بود ۵ سال پیش با 
تشکیل یک کنسرسیوم تخصصی با همکاری چند 
شرکت ایرانی عضو کنسرسیوم، مواد اولیه مورد نیاز 
صنایع پایین دس�تی را تامین کند، اما چند ماه بعد 
از این موض�وع و زمانی که قرار بود نتیجه واگذاری 
به ثمر بنشیند، از حالت کنسرسیوم خارج و به یک 
ش�رکت خانوادگی تبدیل ش�د. ایمیدرو به عنوان 
مالک معدن و نایب دولت، نسبت به تغییر رویه هیچ 

واکنشی نشان نداد.
نجم��ی نی��ا و خان��واده اش در قالب ش��رکتهای زیر 
مجموعه هم اکنون ۹۳ درصد سهام شرکت پیشگامان 
صنعت س��رب و روی مهدی آب��اد و 100%راهبری این 
پ��روژه را در اختیار گرفته و عم��ا برنامه های خود را 
خ��ارج از طرح اولیه معدن پیش برده و با اعام افزایش 
س��رمایه های کان از محل مطالبات غیر کارشناس��ی 
، س��هام و مالکی��ت خود بر این مع��دن را افزایش داده 
و اختیار واگذاری حق تقدم س��هام ش��رکت پروژه را از 
اعضای اصل��ی ، با گرونگانگیری معدن از کنسرس��یوم 
س��لب نموده است و آنها را مجبور به واگذاری این حق 
، با قیمت اس��می به خود کرده اند و تا به صفر رساندن 

درصد سهام آنها دست بردار نیستند.
سهامداران اصلی کنسرسیوم نسبت به تغییر وضعیت 
به ش��رکت اعتراض دارند . فعالان معدنی نیز معتقدند 
الزام��ات قانونی و فنی در دومین معدن بزرگ س��رب و 
روی جهان رعایت نمی ش��ود، زی��را این معدن به یک 
کنسرسیوم متش��کل از چند شرکت صاحب صاحیت 
واگذار ش��ده و حالا یک شرکت با ترکیب غیرتخصصی 
نسبت به ترکیب اولیه کنسرسیوم کار را پیش برده و به 
دنبال دعوت از شرکت دیگری برای مشارکت هستند و 

باید دستگاه های نظارتی به این مقوله ورود کنند.
این اعتراض ها موجب شد تا در تیرماه امسال استاندار 
یزد هم اعام کند  که درخواست کتبی سهامداران را به 
صورت رس��می با نماینده ایمیدرو در معدن مهدی آباد 
پیگی��ری می کند تا درصورتی که انحرافی در فعالیت و 

واگذاری معدن مهدی آباد رخ داده باشد، اصاح شود.
همچنین در تیرماه امس��ال دادستانی کل کشور نیز به 
مس��اله واگذاری معادن ورود کرده اس��ت و در این بین ، 
برخ��ی معادن همچون مهدی آباد که بع��د از واگذاری با 
تغییر وضعیت از رویکرد اولیه خود منحرف شده مورد رصد 
دستگاه قضائی و کمیسیون صنعت و معدن مجلس شورای 
اسامی قرار گرفته اند. برخی از نمایندگان عضو کمیسیون 
صنایع مجلس نیز مطرح کردند که واگذاری های عجیب 
وزارت صنعت ، معدن و تجارت در س��ال های اخیر و بروز 
تغییرات در ترکیب واگذاری معدن مهدی آباد و  مس��اله 
کنونی که به صورت چالش به وجود آمده ، مشکلی است 
که معم��ولا در ماه های پایانی همه دولت ه��ا رخ داده و 
واگذاری های گسترده در معادن را اجرا می کنند. به گفته 
آنها برخی از این واگذاری ها ممکن است مشکاتی داشته 
باشند ، از این رو مجلس به دنبال طرح تحقیق و تفحص 
برای واگذاری معادن اس��ت و اگر این واگذاری به صورت 
عادلانه انجام نش��ده باشد و همه مردم نتوانسته باشند در 
این مزایده ها ش��رکت کنن��د ، کمیته معدنی مجلس به 

موضوع ورود می کند.
در حال حاضر مس��اله این است که معدن مهدی آباد 
در مزایده به یک کنسرسیوم واگذار شده اما هم اکنون 
به صورت شرکت با مالکیت یک خانواده اداره می شود 
و حرف و حدیث های زیادی درباره شرکت وجود دارد، 
زی��را میزان بدهی ش��رکت قبا کمتر از ه��زار میلیارد 
تومان اعام شده بود و الان به یکباره میزان بدهی های 
آن را بیش از چهار-پنج هزار میلیارد تومان عنوان کرده 

ان��د، یعنی ب��ه یکباره میزان بدهی ه��ا افزایش یافته و 
عما پروژه با تاخیر چند ساله که مشخص نیست دقیقا 
چ��ه زمانی به بهره برداری خواهد رس��ید ادامه فعالیت 
میدهد ، در حالی که این معدن بزرگترین معدن سرب 
و روی خاورمیان��ه اس��ت و با توجه ب��ه وضعیت قیمت 
ای��ن محص��ول در بازاره��ای جهانی که در س��ال های 
اخیر به ش��دت رش��د قیمت داشته است ، اگر به شکل 
کنسرس��یومی اداره میگردید می بایست بسیار زودتر و 
با صرف هزینه بس��یار کمتری به سود ساز ترین معدن 
کشور تبدیل میگردید ، ولی تا کنون هیچ عایدی بابت 
حق السهم دولت از بابت به ثمر رسیدن این پروژه ملی 
، دریافت نگردیده اس��ت و ش��رکتهای روی موجود در 
کش��ور بواس��طه کمبود مواد اولیه رو به ورشکستگی و 

تعدیل نیرو هستند.
مهدی اباد به کنسرس��یوم برگردد، مشکات برطرف 

می شود
 در حال حاضر بس��یاری از فع��الان معدنی معتقدند 
ک��ه اگر مدیریت این واگذاری ب��ار دیگر به قالب اصلی 
و اولیه کنسرس��یوم برگردد مشکات برطرف می شود، 
هرچن��د این اتفاق عجیبی ک��ه در واگذاری رخ داده از 
نظر حقوقی و کیفری قابل بررسی است و دستگاه های 
نظارت��ی باید به این موض��وع ورود کنند که چطور یک 
مع��دن حاکمیت��ی به یک نفر واگذار می ش��ود و آقای 
نجمی نیا چرا به دنبال تصاحب کامل این معدن اس��ت 
در حال��ی که باید با نگاه حاکمیت��ی و مطابق با منافع 
کشور، فعالیت های این معدن سیاست گذاری می شد. 
مطابق ماده ۹ قرارداد ، اعضای کنسرسیوم این امکان را 
داشته اند تا ظرف حداکثر 6 ماه از تاریخ عقد این قرارداد 
جهت اجرای پروژه، ش��رکتی موسوم به شرکت پروژه با 
حضور کلیه اعضای کنسرسیوم تاسیس کنند اما تاسیس 
شرکت جدید نباید منجر به کاهش مسئولیت و حقوق 
اعضای کنسرسیوم می شد و از الزامات صریح قرارداد ، 
حضور کلیه اعضای کنسرسیوم تا پایان مدت 24 ساله 
قرارداد در ش��رکت پروژه با آرای مساوی در تصمیمات 
هیات مدیره بوده و کلیه اعضا منفردا ومتضامنا در قبال 
پروژه وکارفرما با دادن ضمانتنامه رس��می، مسوول می 
باش��ند. اما عدم نظارت صحی��ح و قانونی مقام ناظر در 
انجام وظایف قانونی خود در زمان تشکیل شرکت پروژه 
موجب شد با تشکیل شرکت پیشگامان صنعت سرب و 
روی مهدی آباد )س��هامی خاص( که متشکل از اعضای 
کنسرس��یوم بوده ولی اساسنامه آن صد درصد سهامی 
خاص و بدون در نظر گرفتن منافع اعضای کنسرسیوم 
تنظی��م گردیده ، عم��ا قوانین مدنی کنسرس��یوم به 
قوانین تجارت و مس��ائل داخلی ش��رکتهای س��هامی 

خاص تبدیل و ش��رایط برای س��وء استفاده های آتی و 
افزایش سرمایه های غیر عرف ناشی از مطالبات از پیش 
مهندسی شده توسط سهامداران اکثریت شرکت پروژه 
مهیا ش��ود. این در حالی اس��ت که کلیه اعضا به میزان 
قدر السهم تعیینی ، تضامین لازم و رسمی را به کارفرما 
ارایه داده اند. عضو فراکس��یون معدن مجلس می گوید 
وقتی که معدن مهدی آباد در مزایده به یک کنسرسیوم 
واگذار ش��ده است در ادامه هم فعالیت آن باید در قالب 
یک کنسرسیوم دنبال شود و این مساله نیازمند بررسی 
حقوقی اس��ت و اگر تغییرات به وج��ود آمده در معدن 
مهدی آباد مش��کل ساز باش��د مجلس به صورت جدی 

ورود خواهد کرد.
ض�رورت بازگش�ت مع�دن مه�دی آب�اد ب�ه 
کنسرس�یوم اولی�ه و نظ�رات اعض�ای تخصصی 

کنسرسیوم در این خصوص
حسن حسینقلی ، رئیس اتحادیه سرب و روی کشور 
درباره حاش��یه های تبدیل کنسرس��یوم مهدی آباد به 
شرکت ، گفت : گروهی از معدنکاران و صنعتگران جمع 
ش��ده و یک گروه تشکیل ش��د  تا از طریق کنسرسیوم 
و مش��ارکت تواناییهای فنی کارها تقس��یم ش��ود ، اما 
متاس��فانه برخی از آقایان که هم اکنون اکثریت سهام 
را دارن��د ، طرح��ی را ب��دون صاحدید بقی��ه اعضای 
کنسرس��یوم ارائه و باطله برداری را با هزینه س��نگینی 
ش��روع کردند و چ��ون س��هامداران ای��ن کار را قبول 
نداش��تند یا س��هام خود را به آنها دادند یا میزان آن را 
کمتر کردند . به همین دلیل مدیریت راهبردی معدن از 
حالت کنسرس��یوم بیرون آمد و در اختیار چند نفر قرار 
گرفت و س��ر سایر شرکاء بی کاه ماند و در حال حاضر 
مدی��ران حاضر در معدن مهدی آب��اد یک گندی زدند 
و زیاد راغب نیس��تند گندش ب��ه بیرون درز پیدا کند ، 
من بعنوان پایه گذار این کنسرس��یوم راغب نیستم این 
پروژه بهم بخورد . دوس��ت دارم کار انجام ش��ود ، اینجا 
تاکنون کلی کار انجام ش��ده است ، هر چند که اینها با 
شرکایشان درست برخورد نکردند و سهام بقیه شرکتها 
را گرفتند و خوشان همه کاره شدند. ناصر صلولتی زاده 
، مدیر عامل شرکت مهندسی کاهنربا و تنها عضو فنی-

مهندسی کنسرسیوم با بیان اینکه قانونگذار می بایست 
صاحیت همه جانبه سرمایه گذار را مورد بررسی کامل 
قرار میداد ، گفت: بهمین دلیل و عدم نظارت مناس��ب 
، ب��ا توجه به اتفاقات پیش آم��ده ، به طور قطع تحقق 

اهداف اولیه کنسرسیوم ، میسور نخواهد شد.
یوس��ف مرادلو ، ریاست انجمن تولیدکنندگان سرب 
و روی ای��ران ، که با امید تامین مواد اولیه کارخانجات 
روی ، ب��ه نمایندگی از 65 ش��رکت تولید کننده روی 

به کنسرس��یوم ورود کرده اس��ت ، گفته بود متاسفانه 
این کنسرسیوم به شرکت فامیلی تبدیل شده و اعضای 
تخصصی کنسرس��یوم کلک خورده و حذف شده اند و 
حتی دیگر ما را تحویل هم نمیگیرند و این چاهیس��ت 

که ناخواسته خودمان کندیم.
محمد گوهرین ازدیگر اعضای تخصصی کنسرس��یوم 
که درصد س��هامش از 10% به 2% تقلیل یافته ، گفته 
بود که وقتی پروژه سرمایه کافی برای راه اندازی نداشته 
، مجبور بوده ایم بخش��ی از س��هام خود را به فردی که 

مدعیست و سرمایه هم دارد ، بدهیم.
پروانه بهره برداری مهدی آباد به نام دولت است

مدیرکل نظارت بر امور معادن وزارت صمت با تاکید 
بر اینک��ه پروانه بهره برداری مهدی آب��اد به نام دولت 
اس��ت، اظهار کرد: ایمیدرو به پیمان��کار، عملیات بهره 
برداری آنجا را واگذار کرده اس��ت و این پیمانکار شامل 
افرادی هس��تند که در مزایده برنده شده اند و برای این 
معدن که دولتی است باید طبق قوانین و مقررات ، بهره 
برداری را پیش ببرند. در واقع پیمانکار در معدن مهدی 
آباد باید طبق قراردادی که تعیین شده بهره برداری را 
از معدن انجام دهد و اگر قرار باشد یک پیمانکار خارجی 
بگیرد باید از وزارت اقتصاد مجوز بگیرد و اینطور نیست 
که مدیران کنسرس��یوم یا شرکت پروژه تصمیم بگیرند 
ش��خصا برای معدن با ش��رکت خارجی همکاری کنند. 
او با تاکید بر اینک��ه قراردادها در بخش معدن حداکثر 
25 س��اله صادر می شود، اظهار کرد: پیمانکار تا سقف 
قرارداد می تواند با ش��رکت های دیگر همکاری کند و 
ممکن است که قرارداد با یک پیمانکار تمدید نشود که 
برای مهدی آباد مدیران این کنسرسیوم نمی توانند در 
مدت قرارداد با س��ایر شرکت ها بیشتر از مدت قرارداد 

خود قرارداد جدید ببندند.
برخ�ی معادن دولت�ی ممکن اس�ت در انتخاب 

پیمانکار، قانون را رعایت نکرده باشند
عباس��علی ایروان��ی، مدیرکل نظارت ب��ر امور معادن 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت تاکید ک��رد: در حال 
حاض��ر برخی مع��ادن دولتی ممکن اس��ت در انتخاب 
پیمانکار، قانون را رعایت نکرده باش��ند، برای نمونه در 
کمیس��یون مزایده به یک پیمانکار ایراد می گیرند که 
مدارکت ناقص اس��ت یا به پیمان��کار دیگری گفته می 
ش��ود که صاحیت لازم را برای به��ره برداری از معدن 
نداد تا از این طریق معدن به پیمانکار خاص معدن داده 
ش��ود اما به طور کلی واگذاری ه��ای معدنی باید طبق 
مزایده و براساس نظارت دستگاه های ذی صاح باشد.

محمد بیاتیان، عضو اسبق کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس گفت: واگ��ذاری معادن باید طبق قانون صورت 
گیرد و توانمندی س��رمایه گذار باید مورد بررسی قرار 
گی��رد. وی افزود: همچنی��ن در واگ��ذاری معدن باید 
حق��وق دولتی لحاظ و نگاه اش��تغال آفرینی نیز دنبال 
شود. بیاتیان جلوگیری از خام فروشی را از دیگر اهداف 
واگذاری صحیح معادن کش��ور عن��وان کرد و افزود: در 
ش��رایطی که این اهداف محقق نشود در واقع واگذاری 
ها غلط بوده و به زیان منافع ملی است. بیاتیان در ادامه 
خاطرنشان کرد: در خصوص معدن سرب و روی مهدی 
آباد نیز هر زمانی که مس��جل شد که اشکالاتی در نحوه 
اجرای تعهدات وجود دارد بر اس��اس قانون می توان آن را 
پس گرفت و مجددا به کنسرسیوم تایید شده واگذار نمود. 
باوجود قانون حمایت از تولید داخل و استفاده حداکثری از 
ظرفیت های مهندسی و تولیدی داخلی ، در مفاد قرارداد 
واگذاری معدن مهدی آباد و راهبری آن ،  این بند قانونی 
در نظر گرفته نشده و بی توجهی نهادهای نظارتی دولت 
در تبدیل کنسرس��یوم به ش��رکت سهامی خاص سبب 

ایجاد انحصار در این ابر پروژه گردیده است.

مع�اون بهره ب�رداری س�ازمان جم�ع آوری و ف�روش اموال 
تملیکی از استرداد ۴۳۸ میلیارد تومان کالا به صاحبانشان در 
چهار ماهه ابتدای امسال خبر داد و گفت که این رقم نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته ۵۰ درصد رشد داشت.
»س��ید حس��ین میرمعینی« در نشس��ت خبری با اصحاب رس��انه 
با ارائه گزارش��ی از اقدامات این س��ازمان اف��زود: در چهار ماه ابتدای 
س��ال گذش��ته نیز ۲۰۰ میلیارد تومان کالا به صاحبانشان برای سیر 
مجدد امور گمرکی اعاده شده است. وی در ادامه در خصوص فروش 
اموال گفت: براس��اس قانون، صاحبان کالا قب��ل از فروش می توانند 
به جهت س��یر مجدد امور گمرکی اعاده کنند. مع��اون بهره برداری 
سازمان تملیکی اضافه کرد: در چهار ماه نخست امسال ۵۲۲ میلیارد 
تومان کالا فروخته شد که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته که 
۲۹١ میلیارد تومان فروش داش��تیم رش��د ۸۰ درصدی داشته است. 
وی اظهارداش��ت: در چهار ماه نخس��ت سال گذشته ١٣ هزار و ۵۲۹ 
پرونده تشکیل و ١٣ هزار و ۷۰۸ پرونده به عبارتی ۹۵ درصد تعیین 

تکلیف شد و امسال نیز از میان پنج هزار و ۴۷٣ فقره پرونده تشکیل 
ش��ده ١۶ هزار و ۴۸۶ پرونده تعیین تکلیف ش��ده اس��ت یعنی ۲۶۰ 
درصد رش��د در پرونده های تشکیل ش��ده را شاهد بودیم. میرمعینی 
درخصوص کالاهای انهدامی گفت: در چهار ماه نخست سال گذشته 
ی��ک هزار و ۷۰۲ فقره پرون��ده کالای انهدامی با ارزش ۲۰۹ میلیارد 
توم��ان و ۸٣۴ تن در س��ازمان تملیکی داش��تیم. وی ادام��ه داد: اما 
امس��ال سه هزار و ۵۲۶ پرونده کالای انهدامی داشتیم که ارزش آنها 
۷۰۰ میلی��ارد توم��ان با تناژ یک هزار و ۵۰۰ تن بوده اس��ت. معاون 
بهره ب��رداری س��ازمان تملیکی با توضیح اینکه برخ��ی از کالاهای به 
ظن قاچاق توقیف و به س��ازمان تحویل داده می شود که پس از روند 
رس��یدگی منجر به تبرئه می ش��ود، گفت: در چهار ماه نخست سال 
گذشته یک هزارو ۴۰۰ میلیون تومان کالاهایی از این دست استرداد 
شد و در مدت مشابه امسال این رقم برابر با یک هزار و ۲۸۰ میلیون 
تومان بود یعنی کاهش چهار تا پنج درصدی داشته است. وی درباره 
خودروهای رس��وبی در گمرک و سازمان تملیکی گفت: در مجموع ۲ 

هزار و ۲۰۰ دستگاه خودرو دپو شده است که یک هزار و ۴٣۶ مورد 
از آنها زیر ۲۵۰۰ سی سی و فاقد رای )تعیین تکلیف نشده اند(،٣۵۲ 
دس��تگاه خودروی ۲۵۰۰ سی س��ی دارای رای و ٣۵۰ خودرو بالای 
۲۵۰۰ س��ی سی هستند.  میرمعینی ادامه داد: سازمان تملیکی برای 
خروج این خودروها از گمرکات راهکارهایی را به دولت و قوه قضائیه 
اعام کردیم تا خودروهای زیر ۲۵۰۰ س��ی سی که نمایندگی دارند 
را به ش��رط فروش در داخل، شماره گذاری کنیم، خودروهای لوکس 
را به مناطق آزاد بفرس��تیم و خودروهای بالای ۲۵۰۰ س��ی س��ی را 
که قابلیت اس��تفاده ب��ه عنوان آمبولانس و آتش نش��انی دارند در در 
این بخش ها استفاده کنیم. این مقام مسوول درخصوص آتش سوزی 
س��وله های سازمان تملیکی نیز توضیح داد: تمام تصاویر دوربین ها را 
ب��ه مراجع ذیصاح ارس��ال کردیم و و هیچ عم��دی در این خصوص 
نبوده اس��ت. وی بیان کرد: در مجموع ٣۲۷ میلیارد تومان اموال در 
انبارها س��وخته اس��ت و یک هزار و ۵۰۰ میلیارد توم��ان کالا نیز از 

حریق خارج کردیم.

معاون بهره برداری و فروش اموال تملیکی خبر داد:

استرداد ۴۳۸ میلیارد تومان کالای توقیفی به صاحبانشان در سال۱۴۰۰

 فقدان نظارت در بهره برداری و گروگانگیری معدن
2۰ میلیارد دلاری که قرار بود کنسرسیومی اداره شود

۷۳۴ میلیارد تومان پاداش بازنشستگی پرداخت شد
طبق اعام مس�ئولان گمرک ایران همچنان 
مرز میلک در افغانس�تان بسته است و امکان 
تب�ادل کالا در این روزها وجود ن�دارد، اما در 

سایر مرزها تجارت در جریان است.
بعد از آنکه حدود یک ماه پیش به دلیل تحولات 
داخلی افغانستان، مرزهای ایران و این کشور بسته 
ش��ده و تبادل کالا ص��ورت نمی گرفت پس از یکی 
- دو روز  این توقف، لغو و فعالیت ها از س��ر گرفته 

شده بود.
ام��ا طی روزهای اخیر، مرز میلک در افغانس��تان 
بس��ته ش��د و گمرک ایران از تجار خواس��ت که تا 

اطاع ثانوی از ارسال کالا خودداری کند.
پیگیری آخری��ن وضعیت مرز افغانس��تان و مرز 
بسته ش��ده میلک از لطیفی - س��خنگوی گمرک 
ایران - با این توضیح همراه بود که فعا مرز میلک 
در افغانس��تان بس��ته بوده و تا آرامش کامل برقرار 
ش��ود و پس از تایید، تبادل کالا صورت گیرد. البته 
پیش بینی می شود طی روزهای آینده این مرز هم 

بازگشایی شود.
وی در م��ورد س��ایر مرزه��ا نیز ب��ه وضعیت مرز 
ماهیرود اش��اره کرد و گفت: تبادل کالا در این مرز 

نس��بت به قبل رونق گرفته و در حال حاضر روزانه 
بیش از ۵۰۰ کامیون جابه جا می شود و شاهد توقف 

و معطلی کالا نیستیم.
لطیفی همچنین در رابطه با مرز دوغارون یادآور 
ش��د که در این مرز نیز تبادل کالا انجام می ش��ود 
ب��ا این توضیح که هنوز ش��رایط به قبل از تحولات 
یک ماه اخیر افغانس��تان برنگش��ته است؛ به طوری 
که پیش از این روزانه حدود ۴۰۰ کامیون ورودی و 
۴۰۰ کامیون خروجی کالا جابجا می شد ولی بعد از 
تحولات پیش آمده به ۲۰۰ کامیون ورودی و همین 
می��زان خروج��ی و اکنون به ح��دود ۲۵۰ کامیون 

ورودی و ۲۵۰ کامیون خروجی رسیده است.

آخرین خبر از تجارت در مرز افغانستان

س�ازمان برنام�ه و بودج�ه از پرداخت 
پاداش بازنشستگی خبر داده است.

محمدباق��ر نوبخت - رئیس س��ازمان برنامه 
و بودجه- پی��ش از این وعده پرداخت پاداش 
بازنشس��تگی س��ال ١٣۹۹ را داده بود و تازه 
تری��ن اعام س��ازمان برنام��ه و بودجه از این 
حکایت دارد که وی سوم مردادماه در نامه ای 
به خزانه داری کل کش��ور، دس��تور افزایش و 
تخصیص اعتبارات هزینه عمومی دستگاه های 
اجرای��ی صرفاً بابت پرداخ��ت مانده مطالبات 
پ��اداش پای��ان خدمت بازنشس��تگان تا پایان 

سال ١٣۹۹ را صادر کرده است. 

طب��ق ای��ن دس��تور، دس��تگاه های اجرایی 
موظف ش��دند به منظ��ور پرداخت به ذی نفع 
نهایی مشخصات کامل افراد مشمول دریافت 
پ��اداش پای��ان خدمت تا پایان س��ال ١٣۹۹، 
ش��امل کد ملی، تاریخ بازنشس��تگی، شماره 
حساب بانکی، دس��تگاه محل خدمت و مبلغ 
قاب��ل پرداخ��ت، را با امضاء ذیحس��اب/ مدیر 
امور مال��ی مربوطه به وزارت ام��ور اقتصادی 
و دارایی )خزانه داری کل( و س��ازمان برنامه 
و بودج��ه اع��ام کنن��د و خزان��ه داری کل، 
مطالبات پ��اداش پایان خدمت س��ال ١٣۹۹ 
 را به طور مس��تقیم به حس��اب ذی نفع نهایی

پرداخت کنند.
بر اس��اس این گزارش، امروز )س��ه ش��نبه( 
سازمان های مدیریت و برنامه ریزی استان های 
سراس��ر کش��ور، تا کنون اطاعات مربوطه از 
س��وی دس��تگاه های اجرایی ۲۹ استان واصل 
شده و ۷٣۴ میلیارد و ۴١١ میلیون تومان نیز 
برای پاداش بازنشس��تگان سال ۹۹ پرداخت 

شده یا در حال پرداخت است.


